
 مستخلص الرسالة

يعد غياب الخصوم من معوقات العمل القضائي ، وعند تعذر حضور الخصوم      

و تسريعاً للإجراءات أجاز المنظم السعودي الحكم غيابياً تحقيقاً للعدالة ، وحيث إن 

هذا الغياب قد يكون مؤثراً في مجرى سير العدالة وفقاً لصوره المتعددة  فقد أجاز 

للاعتراض على الأحكام الغيابية مما قد يغير من الحكم المقضي به المنظم طرقاً 

 .تمكيناً لوصول الحقوق  لأصحابها

تبرز الأهمية لهذه الدراسة في أنها تحقق جانباً مهماً لإيصال الحقوق و      

لأصحابها وذلك من خلال معرفة حقوق المحكوم عليهم غيابياً وتحديد الحالات التي 

ض عليها بطريق المعارضة والآثار النظامية المترتبة على ذلك ، يحق لهم الاعترا

عليهم وتفويت الفرصة  ضياعها من أصحابهاوينعكس ذلك على حماية الحقوق من 

 .لاستدراك مالهم منها ، مما يفضي في النهاية إلى تحقيق العدالة ومصلحة المجتمع
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Abstract 

 

     The absence of plaintiffs is a hindrance to judicial action, and 

in the event of non-attendance of litigants and in order to 

expedite the procedures, the Saudi lawmaker has allowed the 

court to rule in absentia in order to achieve justice. And since 

this absence may be influential in the course of justice according 

to its various forms, the lawmaker has authorized ways to object 

to absentee rulings which may change the judgment imposed, to 

enable Rights Holders to access to their rights.  

The importance of this study is that it achieves an important 

aspect of the delivery of rights to its owners by knowing the 

rights of those sentenced in absentia and determining the cases 

that they are entitled to object to by opposition and the 

consequential regulatory effects. This is reflected in protecting 

the rights from being lost and to give those sentenced in absentia 

the opportunity to catch up with such rights, which ultimately 

leads to justice and the interests of society. 
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